
 !         26. 04.2023 
 Distrikt 9 

Referat  

Årsmøde for Distrikt 9 (D9), Nordsjælland og Bornholm 

Tid og Tirsdag den 18. april 2023, kl 9.30 - 16.00 
sted.  Kulturværftet, Allergade 2 Helsingør 

Deltagere. Peter Brandi, Birte Carøe, Bente Christensen, Helle Christensen, Steffen  
  Christiansen,  Elin  Damgaard, Manfred Dietrich, Vibeke Dyrelund, Vagn  
  Eisensee, Kirsten Holmehøj, Lise Høst, Erik Daugaard Jensen, Preben Kay, 
  Susanne Kongså, Jens Jacob Krintel, Lene Krintel, Kirsten Mortensen, Gerner  
  Nielsen, Kai Nørrung, Kirsten Børregaard Nørskov, Knud Aage Nielsen, Carsten 
  Rygaard, Annemette Sonnichsen, Marianne Tinggaard, og Bodil Wöhnert. 

Afbud. Bent Christiansen, Jette Bærentzen, Birthe Berger, Steen Thomsen, Per Roswall, 
  og Vibeke Voll


Formanden bød velkommen. 

  Med særlig velkomst til Landsbestyrelseskontakt, nye formænd og  
  stedfortrædere ifølge formandens power point præsentation, side 3 og 4. 

1. Valg af ordstyrer og referent. 

  Ordstyrer: Lise Høst 
  Referent: Steffen Christiansen 

2. Godkendelse af reviderede dagsorden. Godkendt. 

3. Godkendelse af referat fra halvårsmødet den 16. november 2022.   Godkendt. 

4. Beretning fra formanden. 

 A. Distriktledelsesmøde den 5. maj 2022. 
  
  Referat findes på D9´s hjemmeside. 
    
 B. Distriktsformandsmøde I Snorresgade den 2. juni 2022. 
   
  Se formandens præsentation side 12. 
  Distrikternes manglende synlighed blev drøftet, og Bodil Wöhnert bemærkede, 
  at det har Landsbestyrelsens bevågenhed. 

 C. Frivilligroller og Listeværktøjer.Temadag i Snorresgade den 27. september. 

  se formandens præsentation side 14. 

 D. Distriktsformandsmøde 26. og 27. oktober i Snorresgade. 
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  se formandens præsentation side 15. 

 E. Distriktsledelsesmøde  den 9. november 2022. 

  Referatet finde på D9´hjemmeside.  

 F. Halvårsmøde den 16. november 2022. 

  Referatet findes på D9´hjemmeside. 

 G. Siden Sidst (efter halvårsmødet). 

  Se formandes præsentation side 19-24. 

 Beretningen Godkendt. 

5. Økonomi. 

 D9 årsregnskabet for 2022 fremgår af formandens præsentation side 27 og 
  28. 

  Tal fra 2021 og 2022 kan ikke umiddelbart sammelignes på grund af Corona  
  vilkårerne. 

  Årets resultat er et tab på kr. 75.915 på grund af planlagte store arrangements 
  udgifter med henblik på at normalisere D9´s egenkapital. 
  Der er således en egenkapital på  kr.83.069, som samme med kontingentandel 
  på kr. 84.908 giver et disponibelt beløb på ialt kr. 167.977 til udgifter i året  
  2023. 

6. Rapport fra koordinatorerne, 

 A. Ældre politik, Kirsten Holmehøj. 
   
 Der afholdes temadag den 11. maj med Maj Bjerre Eiby  og Naya Juul Petersen fra fra 
 ÆS se evt: 
  https://billeder.aeldresagen.dk/cdn/xZbDAL/d9-temamode-11maj-2023-indbydel 

 Kirsten meddelte, at hun stopper som koordinator, dog først efter temadagens  
 afholdelse,  

 B. It, Preben Kay. 

 Der afholdes temadag den 19. maj 2023 hos Apple bla. med emnet : Fremtidens 
 telefoner. 
 Apples begrænsning til 50 deltagere betyder at tilmelding er lukket. 
  
 Det er ulovligt at overdrage login oplysninger til offentlige systemer d.v.s heller ikke til  
 familiemedlemmer eller mellem ægtefæller. Det har betydning vedr. rådgivning om  
 f.eks fremtidsfuldmagter og digitale fuldmagter.  
  
 C. Social humanitær. Lene Krintel. 
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 Der blev afholdt temadag den 28. marts 2023 med emnet: Stemmen som relations- 
 skaber med stemmecoach og operasanger , der trænede deltagerne i at trække vejret, 
 med mærkbare forbedringer. 
 Caroline fra ældretelefonen var overrasket om manglende viden hos deltagere. 

 Appel til lokalformændene: Sørg for. at der er en ansvarlig til opdatering af  
 listeværktøjer. Ved manglende oplysninger kan ÆS reference til CPR registret ikke få 
 opdateret dødsfald. 
  
 Der overvejes temadag til efteråret.  

  
7. Orientering om PIU, Kai Nørrung, 

 Oplæg til ny sundhedsaftale 2024-2027 færdig fra klyngerne og TSS (Tværsektorielt 
  Strategisk Samarbejdsforum) efter møder i foråret med Fokusområder: 

• Sammen om borgere med psykisk sygdom. 
• Sammen om ældre og borgere med kronisk sygdom. 

 PIU er udfordret med repræsentanter klyngerne. Frafald på 50 % 

 Kursus for brugerrepræsentanter i VIBIS den 28. februar 2023 for uddanne  
  dem til gode organisatoriske brugerrepræsentanter. 

 72 timers behandlingsansvar en succes og forventes at blive implementeret i 
  de øvrige regioner. 

 Kommunikationsaftalen mellem hospitaler og kommunerne  
  ”gen-implementeres”. 
  
  Der er giver høringssvar for: 

•  Speciallæge området for Region hovedstaden.    
•  Ny fødeplan for Region hovedstaden. 

 Ny praksisplan for psykologhjælp begyndes behandlet i PIU 20. april 2023. 

 Regionerne har svigtet deres indrapporteringspligt til Sundhedsstyrelsen om  
  manglende overholdelse af kræftpakkerne, som det fremgår af pressen.  

 Vedr. Klynge Nord. 

 Beslutning: Proces og principper for udmøntning af afsatte  
 midler til Sundhedsklynge Nord. 
 Der er på nationalt niveau afsat 80 mio. kr. årligt til sundhedsklyngerne i 2022 
  og 2023. Vi får ca. 9 mio. 
 I Politisk Sundhedsklynge Nord er det besluttet at sætte særlig fokus på to 
   områder:  
 • Børn og unges mentale mistrivsel, samt psykiske udfordringer hos (unge)  
   voksne  
 • Den ældre medicinske patient, ift. bl.a. at undgå unødige genindlæggelser og 
   kroniker-området. 
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 PIU er orientering om: 

• Proces for arbejdsgruppe vedr. det tværsektorielle samarbejde ved  
 indlæggelser og udskrivelser. 

• Geriatrisk Akutmodtagelse. 
• Afd. For multisygdom. 

8. Orientering om Sundhedsudvalget, Jens Jacob Krintel. 

 Sundhedsudvalget arbejder med mange udfordringer og bidrager til National initiativer. 
 Listen er lang og fremgår af vedlagte resumé. se: 230418 sundhedsudvalget  
  beretning.pdf  

 Et eksempel på kvalitetsstandard for Midlertidige Pladser: 
  Styrelsen for Patientsikkerhed har gennemført tilsyn med Allerød kommunes  
   Midlertidige Pladser. Tilsynsrapporten og Resumé til offentliggørelse er  
   vedlagt: 
   230418 Tilsynsrapport Midlertidige pladser.pdf 
   230418 Resumé til offentliggørelse.pdf 
  Af 13 tilsynspunkter er 3 opfyldt, 8 ikke opfyldt og 1 ikke relevant. 
   Tilsynet medførte 5 påbud. 

9. Valg til distriktsledelsen. 

 Valgprocedurerne er ændret se formandes beretning side  33 og 34. 
  
 Nuværende formand og Næstformand opstiller ikke. 
 Bente Christensen, Frederikssund.   Valgt 
 Ivar Juhl, Jægerspris.     Valgt 
 Annemette Sonnichsen genopstille som kasserer. Valgt 
 Steffen Christiansen genopstiller som sekretær. Valgt 

10. Valg af koordinatorer 
  
 Kirsten Holmehøj, Ælder- og Sundhedspolitik genopstiller ikke. 
 Der var inden kandidater og Ælder- og Sundhedspolitik  
  koordinator er derfor     Vakant 

 Lene Krintel, Socialhumanitær genopstille.  Valgt 
 Preben Kay, It-området genopstiller.   Valgt 

 Motionskoordinator er stadig     Vakant 
  
11. Valg til det Regionale Sundhedsudvalget 

 Jens Jacob Krintel genopstiller.    Valgt 
 Carsten Rygaard genopstiller.    Valgt 
 Lene Krintel genopstiller som suppleant.  Valgt 
 Kai Nørrung er som PIU repræsentant udpeget til og med 2025. 

12. Bordet rundt 

 A. Kirsten Nørskov, Skibby. 
   
  Ny suppleant er valgt. 
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  Arrangement midd deltagelse af nærpolitiet den 12. april. 
  Nyt blad omdeles i juni. 
  Ny faciliteter planlægge for “Herreværelset”. 
  2022 er iøvrigt afviklet i ro og orden. 
  Mangler frivillig til Linedance. 

 B. Bente Christensen, Frederikssund. 
     
  Forslag til årsmødet blev håndteret og godkendt. 
  Arrangement på Færgelunden.  
  Aktivitetsdag med indlæg fra ÆS. 

 C. Peter Brandi, Hørsholm. 

  Medlemsmøde med borgmester og kommunaldirektør for kultur og velfærd 
   viste sig at være en god idé med gensidig synlighed som resultat. 
   
 D. Vagn Eisensee, Helsinge. 

  Gennemsnitsalderen i bestyrelsen er høj og rekrutering er et problem. 
  Møde  med Gilleleje advokat om fremtidsfuldmagt. 

 E. Elin Damgaard, Værløse. 

  35-års jubilæum og stadig 47 medlemmer fra stiftelsen i 1988. 
  “Herreværelset” er stor succes (med sildemad som trækplaster) 
  Qi Gong aktivitet stopper p.g.a. krav fra leder om deltagerbetaling. 

 D. Vinnie Thomassen, Allerød. 
  
  Bestyrelsen udvidet med 2 medlemmer, og der er udnævnt 2 næstformænd. 
  Forespørgsel: Hvordan søger man om fondsmidler? 

 E. Birte Carøe, Hundested. 
   
  Med smørrebrød som trækplaster kom der 180 til årsmøde 
  Arrangement om forebyggelse af It- kriminalitet blev stor succes, nu med 100 
   på ventelisten efter 2 seancer. 

 F. Vibeke Dyrelund 
   
  Arrangement i Sydbanks lokaler med kaffe om “Stop svindel”  har mange på  
   ventelisten. 
   Ønsker at få politiet og seniorrådet inddraget. 
  “Herreværelset”. Det er svært at få mænd op af sofaen. Med ølsmagning som 
    trækplaster kom kun 28, selv om der var plads til 100.  
   Der blev fra flere sider givet udtryk for at 28 var et fint antal, og at 100 
   deltager ville være for mange. 
  
  Spørgsmål til lokalformændene: Servere i mad til årsmødet? 
   Svar: 8 serverer mad, heraf 2 mod betaling og 4 med kaffe og kage. 
   (Der var 15  afdelinger repræsenteret med årsmødet). 

 G. Knud Aage Nielsen. Ledøje-Smøreum. 

  Igen fuldtallig bestyrelse incl. suppleanter, 
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  “Herreværelset” endnu ikke løbet igang, men der prøves igen. 
  Nu er der igen ventelister til busture etc. 

 H. Susanne Kongså, Ølstykke. 

  For at undgå uønsket kampvalg er bestyrelse udvidet til 9 medlemmer. 
  Ny webmaster, socialhumanitær og demens ansvarlig frivillig. 

 I. Kirsten Mortensen, Frederiksværk. 

  Kassereren stoppede i utide, den nyvalgte kasserer er ikke medlem af 
   bestyrelsen. 
  5 dages bustur til Berlin. 
  Mangler besøgsvenner. 
  Arrangement på Krudtsværkmuseet. 

 J. Erik Daugaard, Fredensborg  

  Ny frivillig med interesse for mænds ensomhed skaber store forventninger. 
  Face-to-face medlemsmøde med it-support om it sikkerhed var succes. 
  Frivilligfest afholdes. 
  Stor tilslutning til “Herreværelset” med samtaleemner som kriminalitet og krig. 
   
 K. Helle Christensen, Jægerspris 

  “Herreværelset” begrænset af pladsmangel på 40 pladser. 
  Foredrags- og teaterture aktiviteter.. 

 L. Manfred Dietrich. Helsingør. 
   
  Ønsker samarbejde med andre afdelinger om f.eks. aktiviteter hvor  
   medlemsbasen er for lille i lokalafdelingen. 

 M. Gerner Nielsen, Rudersdal. 

  Viceborgmester indvalgt i bestyrelsen som suppleant. 
   
  Drømmesamtaler: Vi er begyndt at implementer projektet om drømmesamtaler. 
   ÆS har med fondsmidler udviklet et spil med 52 kort med dialogskabende 
    spørgsmål, som kan anvendes til at afdække plejehjemsbeboeres 
    drømme, minder og ønsker. 
   Der er arrangeret 2 dages kursus for ansatte på 2 plejehjem (med fonds  
    dækning af vikarudgifter) 
   Plejehjemslederne og ansatte var begejstrede, de føler sig værdsat og 
    skønner, at implementeringen vil forøge trivsel og livskvalitet for 
    både beboere og personale, og dermed indirekte medføre højere 
    effektivitet. 
   Der arbejdes på kursus for frivillige som “drømmeløbere”, og som kan  
    komme ud til kommunerne og hjælpe medarbejderne med  
    projektet. 
   Kontaktperson i ÆS er Signe Mathilde Dalsgaard. 

  Vinnie Thomassen: Der påtænkes oprette en “café” hvor disse samtale kort skal 
   være en del af attraktionen. 

  Det kan være svært at skaffe flere frivillige. Mange potentielle frivillige viger 
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   tilbage for bindinger med løbende aktiviteter 
  Defor prøves et koncept med “Ad Hoc” frivillige med artikel i juni nr. af  
   Ældresagen Aktiv med spørgsmål: 
   Nu har vi brug for hjælp til en konkret og evt. mindre opgave. 
   Vil du hjælpe med?   - og med tilmelding til lokalafdelingen. 

  
 13. Nyt fra sekretariatet. Lise Høst. 

  Arrangementsfrivillig “Ad Hoc! udvalg. 

  Rapport fra “Ad Hoc” udvalget om arrangementsfrivillige og arrangements  
   tilbud  
  “Ad Hoc” udvalget er nedsat, fordi samarbejdet mellem de af ÆS opnåede  
   gruppetilbud om arrangementer og lokalafdelingerne aktivitetsansvarlige 
   ifølge ÆS burde fungere meget bedre. 
  De arrangeres 96.000 tilbud om året. Får de aktivitets frivillige støtte fra  
   gruppe tilbuddene? 
  Et kommissorium er givet til bl. a. 7 udpegede frivillige fra 5 distrikter, og 5  
   fra ÆS, incl. et Landsbestyrelsesmedlem.  
  Kommissoriet  skal bl.a. se på: 
   Egne erfaringer. 
   Kan arrangementsaktiviteter sammenlignes i de forskellige  
    lokalafdelinger. 
   Er der behov for kursustilbud, temadage, netværksmøder og/eller  
    kvalitetssikring af gruppetilbud. (Er gruppetilbud gode nok?) 
   D6 og D10 har netværk for idéudveksling og erfaring. 
   Er der behov for kurser og arrangementskonsulent? 
  Forløbet afslutte ultimo 2023, hvorefter det evalueres om aftaler om  
   gruppe tilbud fortsættes. 
  I D9 udpeges 1-2 arrangementsfrivillige, med det formål at samle D9´s  
   lokalafdelingers aktivitetsfrivillige og sammen med Lise Høst og  
   ÆS-marketing, at etabler netværket og igangsætte forløbet.   
     
 14. Fastlæggelse af tid og sted for den næste møder. 

  Den nyvalgte formand vil meddele dette, når distriktledelsen er konstitueret.  

 15. Eventuelt 

 A. Navnebeskyttelse. 

  Medlemmer med navnebeskyttelse kan ikke benytte f.eks bookingsystemet, 
    og lokalafdelingerne kan ikke få komplette lister over medlemmer. 
  Lise Høst: Det drejer sig om få medlemmer, og kan i øjeblikket muligvis ikke 
   løses uden brud på navnebeskyttelsen.  
   Spørgsmålet tages op med Persondatakonsulenten Berit Nordahl. 
  Svar: Der er endnu ikke truffet endelig beslutning om, hvordan vi håndterer  
   denne opgave. Der er møde om sagen den 11. maj 2023. 

 B. Hospice 

  Carsten Rygaard: Ref. igangværende diskussion om hospicepladser i  
   Nordsjællang. ÆS ønskes at bidrage med at skubbe på med allokering af 
    pladser i Nordsjælland, idet placerings opgaven forvaltes af  
    regionen med staten som betaler. (Økonomi??). 
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 C. Udformning af ind-meldelses blanket. 

  Susanne Kongså: Ny medlemmer med blanke felter i mail og telefonnr. giver  
   problemer med kontakt.  
  Peter Brandi: Forslag om at flytte nyhedbrevmarkering fra bunden af  
   hjemmesiden til øverst, kan måske hjælpe noget. 
  Svar: Merete Volder  er i gang med at flytte tilmeldingsknappen længere op på 
   de lokale hjemmesider, så det er på vej. 

 D. Mailadresser. 

  Mailadresser til en større målgruppe skrives fremover i BCC adressefeltet, 
   således, at de mange mail adresser ikke synliggøres. 
   
E. Digital selvforsvar 

  Preben Kay:  i forbindelse med it-kriminalitet kom opfordring til at installer  
  app´en: “ Mit digitale selvforsvar”.    

Årsmødet afsluttet og formanden takkede for god ro og orden. 

Bilag  
 Formandens ppt præsentation: 230418 D9 årsmøde.pdf 
 Sundhedsudvalget: 
  230418 Sundhedsudvalget beretning.pdf  
  230418 Tilsynsrapport Midlertidige pladser.pdf 
  230418 Resumé til offentliggørelse.pdf 
  
  
den 26. april 2023 
Steffen Christiansen, Sekretær D9 
Tlf.: 22942071 
Mail: steffen.laksevej17@gmail.com 
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